
احیای رود مُرده 
نمایندگان مجلس  برای حل مشکل زاینده رود اولتیماتوم دادند   نماینــدگان مردم شاهین شــهر و میمــه و برخوار، 

خمینی شــهر، فلاورجان، مبارکه، لنجان، شــهرضا 
و دهاقــان در مجلس شــورای اســلامی در دومین 
شورای آب بران شهرستان های غرب و شمال استان 
اصفهان، نمایندگان تشکل های کشاورزی، مدیران 
کل دســتگاه های اجرایی و اســتانداری اصفهان به 
میزبانی فرمانداری برخوار شرکت کردند. به گزارش 
خبر آنلاین، در این جلســه که چهار ســاعت ادامه 
یافت، نمایندگان کشــاورزان نظرات و نگرانی های 
خود را درباره وضعیت کم آبی، خشکسالی و پرداخت 
نشــدن خســارت به آنان بیان کردند و مدیرانی از 
سازمان جهاد کشاورزی، آب منطقه ای و استانداری 
اصفهان توضیحاتی دادند. نماینده مردم خمینی شهر 
در مجلس که دبیــر دومین شــورای آب بران غرب 
و شــمال این اســتان بود، اظهار کرد: ستاد کشوری 
احیای زاینده رود که قرار بود با حضور تعداد از اعضای 
دولت و نمایندگان مجلس تشــکیل شــود به اغما 
رفته و به احیای دوباره نیاز دارد. محمدتقی نقدعلی 
خاطرنشــان کرد: نتایج دومین شــورای آب بران به 
میزبانی شهرستان برخوار، ۱۷ مصوبه دارد که به زودی 
در جلسه با حضور اســتاندار و برخی از مدیران کل 
اســتان اصفهان پیگیری خواهد شــد؛ علاوه بر این 
نمایندگان مردم اســتان اصفهان در مجلس شورای 
اســلامی نیز این مصوبات را در جلسه ای در حاشیه 
برنامه هایشان در خانه ملت، گروهی، پیگیری کشوری 
خواهند کرد. وی با تشــریح این مصوبات، وضعیت 
محیط زیست استان اصفهان را به علت خشک شدن 
زاینده رود و تالاب گاوخونی خطرناک ارزیابی کرد و 
خواستار آن شد که کارگروهی نظیر کارگروه احیای 
دریاچه ارومیه برای زاینده رود نیز تشکیل شود تا پیش 
از آن که جمعیت پنج میلیونی این اســتان به فاجعه 
بی آبی، تعطیلی بخش مهمی از بخش کشــاورزی، 
کاهش تولیدات بخش صنعت و هجوم ریزگردها دچار 
شود زاینده رود دوباره احیا شود. عضو کمیسیون بخش 

کشــاورزی مجلس تاکید کرد که 
علاوه بر پیگیری پرداخت خسارت 
ممنوعیت کاشــت کشــاورزان در 
سال های ۹۶ و ۹۷،  بیمه کشاورزان و 
نحوه محاسبه کارگاه های کشاورزی 
تا پنــج نفر بایــد به شــرایط قبلی 
که به نفع کشــاورزان بود برگردد. 
نقدعلی تســریع در شفاف ســازی 
حق آبه ها در بالادست و پایین دست 
زاینده رود، ارائه راهکار برای احیای 
آب خوان و حضور در جلســه های 
ســازگاری با کم آبی استان اصفهان 
را از درخواســت های نماینــدگان 

آب بران این اســتان بیان کرد. دبیــر آب بران غرب 

و شــمال زاینده رود بر برخورد 
با بی تدبیری هــای خرداد ۹۹ 
که به کشاورزی بخش هایی از 
استان ضربه زد و تعیین الگوی 
کشت متناســب با کم آبی در 
استان اصفهان تأکید کرد. وی به 
یکی از مصوبات شورای آب بران 
این گونه اشاره کرد که شرکت 
آب منطقه ای و ســازمان جهاد 
کشاورزی این استان از هم اکنون 
برنامه های خود را در خصوص 
نحــوه توزیع آب زاینــده رود و 
وضعیت کشاورزی سال آینده به 
کشاورزان اعلام کنند. نقدعلی چاره جویی برای تغذیه 

زاینده رود و نظارت دقیق بر برداشت آب از چاه های 
کشاورزی را از مصوبات دیگر دومین شورای آب بران 
شهرستان های غرب و شمال استان اصفهان ذکر کرد.

طوفان نمــک از عوامل تهدیدکننده مرکز اســتان 
اصفهان است

حســینعلی حاجی دلیگانی نیز که میزبانی دومین 
شورای آب بران غرب و شــمال زاینده رود را بر عهده 
داشت، تصریح کرد: بخش وسیعی از اراضی نمک زار 
حبیب آباد و کمشــچه در نزدیکی اصفهان اگر مهار 
نشود شهر تاریخی و جهانی اصفهان را تهدید خواهد 
کرد. نماینده مردم شاهین شــهر و میمــه و برخوار 
در مجلس شــورای اســلامی وضعیت دشت برخوار 
را بحرانی توصیف کرد و اظهار داشــت: بر اســاس 
نتایج کارشناسی زمین شناســی هر سال این دشت 
۱۶ســانتی متر فرونشســت زمین دارد، سطح آب 
ســفره های زیرزمینی به ۲۵۰ متر پایین رفته است 
و حق آبه ناچیزی هرســال از زاینده رود به کشاورزان 
دشت برخوار و بخش مرکزی شهرستان شاهین شهر و 
میمه اختصاص می یابد. وی از وزرای نیرو و کشاورزی 
خواست به وظایف قانونی خود برای احیای زاینده رود 
و کشــاورزی فلات مرکزی به خصوص شمال استان 
اصفهان عمل کنند که در غیر این صورت نمایندگان 
این اســتان قصور وزرا را در مجلس پیگیری خواهند 
کرد. سیدناصرموسوی لارگانی نیز در این جلسه اظهار 
داشــت: نمایندگان اصفهان در مجلس هفته آینده 
پیگیر تحقیق و تفحص از وزارت نیرو بابت کوتاهی در 
واگذاری حق آبه کشاورزان حاشیه زاینده رود و عدم 
پرداخت خسارت به آنان خواهند بود. نماینده مردم 
فلاورجان در مجلس شورای اســلامی این انتقاد را 
مطرح کرد که شرکت آب منطقه ای اصفهان ۱۰ سال 
است که حق آبه کشاورزان را کامل نداده است، حال 
که کشاورزان درخواست حق آبه می کنند به آنان گفته 
می شود پول آب مصرف نکرده در بخش کشاورزی را 

پرداخت کنند تا آب به اراضی کشاورزی شان برسد.

 اضافه وزن ممکن است پاسخ سیستم ایمنی 
بدن به COVID 19 را تغییر دهد

»پارادوکس چاقی« 
نسل فردا / گروه ترجمه: اخیرا به این موضوع 
اشاره شده است که چاقی ممکن است پاسخ ایمنی 
به COVID ۱۹ را تغییر دهد. این مورد می تواند افراد 
چاق را در معرض خطر بیشتری برای مبتلا شدن به 
این ویروس قرار دهد. در واقع اجرای استراتژی های 
تقویت ایمنی در حال حاضــر، در حالی که فصل 
ســرماخوردگی و آنفلوآنزا به اوج خود رســیده، 
برای همه افراد مهم اســت، نه فقــط افراد دارای 
اضافه وزن. چاقی ممکن اســت پاسخ ایمنی فرد 
به COVID ۱۹ را تغییر دهــد، مبارزه با ویروس را 
دشوارتر می کند و خطر عوارض را افزایش می دهد. 
نویسندگان خاطرنشان می کنند که چاقی می تواند 
باعث تغییرات غدد درون ریز شود که ممکن است 
پاســخ های مختلفی به ویروس  دهد از جمله این 
موارد: تنظیم هورمون، ازدیاد قند خون، اختلال 
عملکرد بافت، تغییر در تنظیم کننده های سیستم 

ایمنی مانند سیتوکین ها و لکوسیت ها.  
 پایان پارادوکس چاقی؟

در مطالعات قبلی اشاره شــده است که 
برخی بیماری های حاد وجود دارد که در آن افراد 
چاق میزان مرگ ومیر کمتری دارند و باعث می شود 
محققان این اثــر را »پارادوکس چاقی« بنامند به 
عنوان مثال، یک مطالعــه در مورد آمریکایی های 
مســن مبتلا به سپســیس، یک عفونــت بالقوه 
تهدیدکننده زندگی، که در بیمارســتان بستری 
شده اند، نشان داد که چاقی و اضافه وزن در مقایسه 
با افراد در گروه های طبیعی با کاهش مرگ و میر 
همراه اســت. اما، محققان در تحقیق اخیر اظهار 
داشتند، COVID ۱۹  ممکن است از این پارادوکس 
مستثنی باشــد. دلیل این امر به احتمال زیاد به 

افزایش میزان التهاب مرتبط است. 
 نقش عوامل دیگر

اگرچه التهاب از نظر پیشــرفت بیماری 
بسیار مهم است، اما احتمالاً تنها عامل در ارتباط 
 ۱۹ COVID احتمالی بین چاقی با خطــر ابتلا به
نیست. به عنوان مثال، بسیاری از افراد چاق بیشتر 
در معرض ابتلا به بیماری های زمینه ای هستند که 
از قبل توسط مرکز کنترل بیماری )CDC( با خطر 
بیشــتر COVID ۱۹  همراه بوده که شامل موارد 
زیر اســت: عارضه های قلبی، بیماری ریه و سایر 
مشکلات تنفســی، دیابت، بیماری کبد، بیماری 
کلیوی.  مشکل اینجاست که چاقی حتی در صورت 
عدم وجود بیماری می تواند عملکرد تنفســی را 

محدود کند.
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نماینده مؤسسه پژوهشی فرهنگی انقلاب  
اسلامی مطرح کرد: 

ترویج نظریه انتظار؛ احیاگر 
انسان معاصر 

 محمد اسحاقی / نماینده مؤسسه پژوهشی 
فرهنگی انقلاب اسلامی 

نماینده مؤسســه پژوهشــی فرهنگی انقلاب 
اسلامی گفت: مهم ترین رسالت موسسه حفظ 
و نشر رهبر معظم انقلاب شناخت، تفقه و ترویج 
اندیشه انتظار اســت. محمد اسحاقی ادامه داد: 
بالاترین مسئله برای حفظ و نشر، موضوع شناخت 
درســت اســت. در رابطه با انتظار اندیشمندان 
زیادی صحبت کرده انــد و به وظایف دینی خود 
عمل کرده بودند ولی انقلاب لبیک اساســی به 
نظریه انتظار بوده است و ما از امام راحل و رهبر 
معظم انقلاب که در این باره اقدام به تبیین درست 
و صحیح این موضوع کردند، تشــکر و قدردانی 
می کنیم. وی در ادامه بیان داشت: برگزاری این 
همایش ابتدای کار است و گام اول همان شناخت 
است و گام های بعدی تبیین و ترویج مسئله انتظار 
است. امروز نشــر ترویج نظریه انتظار در جهان 
خود می تواند احیاگر انسان معاصر باشد. اسحاقی 
افزود: امروز موضوع انتظار در دانشگاه های علمی 
خارج کشور مورد بحث و تبادل نظر قرار می گیرد. 
این نشان از اهمیت مسئله انتظار و موضوع بحران 
در معنای انتظار و انحراف در آن است. نماینده 
مؤسســه پژوهشــی فرهنگی انقلاب اسلامی 
افزود: این مسئله نشان دهنده نیاز جامعه است 
و در همین رابطه پاسخ هم باید قاطعانه باشد تا 
بتواند این نیاز را برطرف کند. وی بیان داشــت: 
بیانات رهبر انقلاب که از دهه ۶۰ آغاز می شــود 
و همه مباحثی که در مهدویت و انتظار است در 
کلید واژه ویژگی های جامع انتظار، خودسازی، 

جامعه پردازی و تمدن سازی جای داد.

درانتظارمنجی

شناساییخودروهایفاقدمعاینهفنیبادوربین حقوقسربازانباتورمفاصلهبسیاریداردآلودگیهواپرخاشگریراتشدیدمیکند
مهر: مدیرعامل ســتاد معاینه فنی خودروهای تهران، گفت: تمامی دوربین های سطح 
شهر تهران چه در محدوده طرح کاهش، دوربین های ســرعت، دوربین های چراغ قرمز 
و... خودروهای فاقد معاینه فنی را شناسایی می کنند. حسین مقدم، در ادامه افزود: طی 
پروتکل مشخصی، مشخصات خودرو به منظور اعمال قانون برای پلیس راهور ارجاع داده 
 ،LEZ می شود. مدیرعامل ستاد معاینه فنی خودروهای تهران در ادامه ضمن اشاره به طرح
گفت: سیستم LEZ که برای کنترل آلودگی هوا در کلانشهرها بر دوربین های ثبت تخلفات 
نصب شده نسبت به اعمال قانون این موارد اقدام کرده و برای دوربین فرقی ندارد که خودرو 

یا موتورسیکلت از مقابل آن رد می شود.

 ایرنا: فربد فدایی عضو انجمن علمی روان پزشــکان ایران در خصوص اثرات آلودگی هوا 
بر اعصاب و روان اظهار داشــت: آلودگی هوا به ویژه ریزگردها بر سیستم عصبی و روانی 
شهروندان اثر گذاشــته و رفتارهای اجتماعی را کاهش می دهد. با افزایش آلودگی هوا 
اکسیژن کافی به مغز نمی رسد و این امر قدرت کنترل بر هیجانات انسانی را کاهش می دهد. 
رفتارهای پرخاشــگرانه در این دوران با افزایش آلودگی هوا و ریزگردها تشدید می شود. 
فدایی با بیان این که حالات اضطرابی و افسردگی نیز یکی از نتایج مخرب آلودگی هوا به 
شمار می رود، گفت: وضعیت شناختی انسان همچون ادراک مسائل، قدرت تمرکز، توجه 

وحافظه نیز با افزایش ریزگردها دچار نقصان خواهد شد.

خانه ملت: عضو کمیســیون امور داخلی در مورد افزایش حقوق ســربازان در بودجه 
۱۴۰۰ گفت: دولت کشور را به لحاظ امنیتی و شرایط جغرافیایی به چند قسمت تقسیم 
کرده است. ابوالفضل ابوترابی افزود: حقوق ســربازان بسیار اندک است و فاصله زیادی 
با تورم موجود در جامعه دارد، ماده ۴۹ و ۵۰ قانون خدمت وظیفه عمومی در خصوص 
نحوه محاسبه حقوق سربازان است؛ در بودجه سال آتی حقوق مشمولان سه برابر میزان 
دریافتی فعلی آن ها در نظر گرفته شــده بود، از آنجایی که در بودجه سال آینده قیمت 
 نفت غیرواقعی بود به احتمال زیاد حقوق سه برابری که در نظر گرفته تعدیل و دو برابر 

می شود.

ستاد کشوری احیای 
زاینده رود که قرار بود با 
حضور تعداد از اعضای 

دولت و نمایندگان مجلس 
تشکیل شود به اغما رفته و 
به احیای دوباره نیاز دارد 


